

CAPPD ANNUAL REPORT



Prepared by the Secretariat:
Action Canada for Sexual Health and Rights

La version française suit la version anglaise



cappd

Canadian Association of Parliamentarians
on Population and Development

About CAPPD

Formed in 1997, CAPPD is an all-party group open to all sitting Senators and Members of Parliament. CAPPD provides a forum for the exchange of ideas on population, sexual and reproductive health, human rights, and development issues. Distinct from other parliamentary associations at the Parliament of Canada, CAPPD is one of 17 parliamentary associations throughout the world with a mandate to ensure that governments keep the commitments to reproductive health and women's rights made at the 1994 International Conference on Population and Development (ICPD) in Cairo, Egypt.

CAPPD is run by an elected Executive Committee comprised of Senators and Members of Parliament. It is governed by a constitution and holds Annual General Meetings. At its core, CAPPD works to:

- Raise parliamentarians' awareness of population, sexual and reproductive health, human rights and development issues through participation in study tours, international conferences, expert seminars and public events
- Advocate for the full implementation of the ICPD Programme of Action and the Beijing Platform for Action
- Consult with Government agencies, civil society, the United Nations Population Fund (UNFPA) and other international agencies and parliamentarians from other countries to assess support for relevant development goals
- Promote cooperation among other parliamentary networks working on related issues

Our Work

- Annual Canadian launch of the United Nations Population Fund (UNFPA) annual State of the World Population Report on Parliament Hill
- Organization of various parliamentary events on issues related to sexual and reproductive rights, gender equality and development
- Send delegations to *International Parliamentarians Conference on the Implementation* (IPCI) of the ICPD, and other relevant events
- Coordination of briefings with CAPPD members by high-level UN officials
- Collaboration with House of Commons Standing Committees in support of studies related to sexual and reproductive health and rights (both domestically and globally)
- Delivery of statements and questions in the House and Senate regarding Canada's support for related areas of work
- Regular submission of Questions to the Order Paper regarding Canada's development and foreign policy

CAPPD Secretariat

Action Canada for Sexual Health and Rights (Action Canada) is the Secretariat for CAPPD. Action Canada is a progressive, pro-choice charitable organization committed to advancing and upholding sexual and reproductive health and rights in Canada and globally. www.actioncanadashr.org

Summary of 2023 Activities

The Canadian Association of Parliamentarians on Population and Development (CAPPD)'s cross-party membership is dedicated to advancing sexual and reproductive health and rights in Canada and in the world. CAPPD plays a crucial role in championing these rights both at home, on Parliament Hill, and abroad, in international fora, especially at a time when they face increasing threats.

Their efforts are instrumental in shaping policies, generating awareness among elected officials and across government, and fostering collaboration at key moments to ensure these fundamental rights are upheld. This past year, CAPPD members actively engaged in both national and international arenas, leveraging their positions to hold governments accountable for providing access to comprehensive sexual and reproductive healthcare and to safeguard hard-won rights. They've done so by hosting and participating in various events, meetings, and strategy sessions throughout 2022-2023, striking important conversations, making statements in the House, contributing to knowledge generation, engaging in capacity building, and ensuring inter-parliamentary cooperation on issues of sexual and reproductive rights. Here are some key highlights:

● Rise Up for Sexual Health

Four years after Canada's commitment to women and children's health at Women Deliver, and one year since the United States Supreme Court's overturning of Roe v. Wade we continue to see a landscape of increased challenges to sexual health and rights worldwide.

In light of this, in June 2023, the Future Planning Initiative, a joint venture of Action Canada for Sexual Health and Rights, the Canadian Partnership for Women and Children's Health (CanWaCH), Cooperation Canada, Global Canada, Inter Pares, and Oxfam Canada held a cocktail reception where civil society organizations and government officials came together to show their shared commitment to ensuring health and well-being for all.

The event was sponsored by the CAPPD and featured remarks by Prime Minister Trudeau, Minister Sajjan, Minister for International Development, and Maliha Khan, President and CEO of Women Deliver. The event was attended by parliamentarians, senators, community leaders, and government officials, making the evening a true celebration of what's possible when we rise together to put the neglected areas of sexual health – contraception, safe abortion access, comprehensive sexual health education and advocacy - at the heart of Canada's role in the world.

● Women Deliver

In July 2023, MP Leah Taylor Roy represented the CAPPD at Parliamentary dialogues taking place at Women Deliver, the largest multi-sectoral convening to advance gender equality. The conference convened over 6000 people in Kigali to discuss solidarity for sustainable solutions on gender equality. The Global Parliamentary Alliance for Health, Rights and Development (GPA) was held alongside the conference to create space for parliamentarians to discuss efforts to deliver on the Sustainable Development Goals (SDGs), specifically in the areas of health and human rights.

The GPA brought together nearly 50 parliamentarians from across the world to discuss issues and exchange good practices and strategic priorities for gender equality and SRHR, share challenges and success stories that parliamentarians face when carrying out their legislative duties, and explore how UN agencies can help parliamentarians facilitate a more efficient, effective, and transparent law-making process in their respective parliaments.

While there were diverse experiences, there were also many common threads regarding the challenges faced. The importance of not only ensuring legislation is passed, but also that funding is allocated, and regulations enforced were issues raised. The commitment to gender equality differed from government to government, but an unwavering commitment to this goal was shared by all parliamentarians in attendance.

Women Deliver also featured a strong Canadian delegation including the Minister for International Development, the Minister for Women and Gender Equity and CAPPD Member, MP Arielle Kayabaga.

More information of key takeaways from the conference can be [found here](#).

● State of the World Population Report Launch 2023:

In November 2022, the world's population surpassed 8 billion people. Our human family is now larger than ever before.

This year's State of the World Population report makes the case for a world in which each individual is free to choose their reproductive future – a world in which countries build demographic resilience by adapting to population change, rather than attempting to control it.

In honour of the report release, Action Canada and UNFPA held a virtual panel in February of 2024, which explored the causes and consequences of racial disparities in reproductive healthcare, identifying effective strategies to eradicate inequalities and ensure quality healthcare for all. This event was sponsored by the CAPPD.

Read the [full report](#) here.

● Sexual Health Week

Also in February 2024, the CAPPD celebrated Sexual Health Week. Sexual Health Week is Action Canada's annual public health campaign and this year the theme was Sexual Health is for Everyone. We all have sexual health. And just like our physical health and mental health, sexual health is an important aspect of our overall wellbeing.

To celebrate, MP Leah Gazan, MP Leah Taylor Roy, and Senator McPhedran held a parliamentary breakfast on behalf of the CAPPD. The event created a space to build connections with all those working to support access to sexual health, both in Canada and around this world. The event co-hosts shared insights from their work and highlighted the importance of continuing to push for the expansion of our sexual and reproductive rights.

Several parliamentarians also gave statements recognizing sexual health week including CAPPD co-chair, [Dr. Hedy Fry](#), and CAPPD Director, [MP Leah Gazan](#).

● Commission on the Status of Women (CSW)

From March 11-22, 2024, gender justice advocates from around the world travelled to New York for the annual UN Commission on the Status of Women (CSW). This year's theme focused on addressing poverty and strengthening financing and institutions with a gender perspective. With hundreds of side events, official proceedings and a nail-biting finish to adopt Agreed Conclusions, CSW 68 highlighted the need for increased and better-quality funding for feminist movements and an urgent demand for more equitable global financing measures.

CAPPD co-chair, Senator Marilou McPhedran, and CAPPD Director, Senator Gigi Osler, were both in attendance as part of the Canadian delegation to CSW.

[Read more on what governments committed at this CSW](#)

● International Parliamentarians' Conference on the Implementation of the ICPD Programme of Action (IPCI):

The [8th International Parliamentarians' Conference on the Implementation \(IPCI\)](#) of the ICPD Programme of Action (ICPD) took place from 10-12 April 2024 in Oslo, Norway. The IPCI Conference aims to promote dialogue among parliamentarians from all regions of the world on the implementation of the ground breaking 1994 ICPD Programme of Action. IPCI is specifically crafted to generate global political consensus around sexual and reproductive health and rights (SRHR) which can then be translated into tangible national outcomes in policy, funding, and accountability. Approximately 300 participants were invited to attend this conference, including over 200 parliamentarians from all regions of the world, representatives from national, regional, and global parliamentary groups and NGOs.

The CAPPD was represented by CAPPD co-chair Senator Marilou McPhedran who took part in the ceremonial handover of IPCI from Canada to Norway. Her remarks were a powerful reminder and symbol of encouragement for parliamentarians to reflect on the commitments made in Ottawa in 2018, and to take stock of the progress made towards the ICPD Programme of Action since then, as they prepared the agenda for the future.

● **International Conference on Population and Development (ICPD+30):**

IPCI was followed by the United Nations Commission on Population and Development on April 29-May 3 2024. This year marked 30 years since the initial Cairo agreement. The 30-year review (ICPD30) process was conducted through multiple actors, events, dialogues and platforms, engaging a wide and diverse array of stakeholders, beyond the formal intergovernmental processes to celebrate 30 years of achievements on sexual and reproductive health and rights and a growing understanding of the importance and significance of human-centred sustainable development. It set the stage for a recommitment to the ICPD agenda and positioning of sexual and reproductive health and rights in the post-2030 sustainable development agenda.

Senator Gigi Osler represented the CAPPD at this UN conference and was joined by Senator Marilou McPhedran who also spoke on a panel titled Life or Death is a Political Decision where parliamentarians reflected on the IPCI conference and reaffirmed their commitment to sexual and reproductive health policies.

Communications

CAPPD releases quarterly newsletters and occasional special updates.

[Click here to sign-up for the CAPPD newsletter](#)

RAPPORT ANNUEL DE L'ACPPD



Préparé par le Secrétariat : Action Canada
pour la santé et les droits sexuels

La version française suit la version anglaise



acppd

Association canadienne des parlementaires
pour la population et le développement

À propos de l'ACPPD

Fondé en 1997, l'ACPPD est un groupe multipartite ouvert à tous les sénateurs et députés en poste. L'ACPPD offre un forum d'échange d'idées sur les questions de population, de santé sexuelle et reproductive, de droits de la personne et de développement. Distinct des autres associations parlementaires du Parlement du Canada, l'ACPPD fait partie des 17 associations parlementaires dans le monde ayant pour mandat de veiller à ce que les gouvernements respectent les engagements en matière de santé reproductive et des droits des femmes pris lors de la Conférence internationale sur la population et le développement (CIPD) de 1994 au Caire, en Égypte.

- L'ACPPD est dirigé par un comité exécutif élu composé de sénateurs et de députés. Il est régi par une constitution et tient des assemblées générales annuelles. Fondamentalement, l'ACPPD s'engage à :
- Sensibiliser les parlementaires aux questions de population, de santé sexuelle et reproductive, de droits de la personne et de développement par le biais de visites d'étude, de conférences internationales, de séminaires d'experts et d'événements publics.
- Plaider en faveur de la pleine mise en œuvre du Programme d'action de la CIPD et de la Plate-forme d'action de Beijing.
- Consulter les agences gouvernementales, la société civile, le Fonds des Nations Unies pour la population (UNFPA) et d'autres agences internationales ainsi que des parlementaires d'autres pays pour évaluer le soutien aux objectifs de développement pertinents.
- Promouvoir la coopération avec d'autres réseaux parlementaires travaillant sur des questions connexes.

Notre travail

- Lancement annuel canadien du rapport sur l'état de la population mondiale de l'UNFPA sur la Colline du Parlement.
- Organisation de divers événements parlementaires sur les droits sexuels et reproductifs, l'égalité des genres et le développement.
- Envoi de délégations à la Conférence internationale des parlementaires sur la mise en œuvre (IPCI) de la CIPD et à d'autres événements pertinents.
- Coordination de séances d'information avec les membres de l'ACPPD par des responsables de haut niveau de l'ONU.
- Collaboration avec les comités permanents de la Chambre des communes pour des études sur la santé sexuelle et reproductive et les droits (tant au niveau national que mondial).
- Présentation de déclarations et de questions à la Chambre des communes et au Sénat, concernant l'appui du Canada dans des domaines de travail pertinents
- Soumission régulière de questions au feuillet, concernant les politiques canadiennes étrangères et en matière de développement

Secrétariat de l'ACPPD

Action Canada pour la santé et les droits sexuels est le secrétariat de l'ACPPD. Action Canada est un organisme national à but non-lucratif voué à la promotion et à la défense de la santé et des droits sexuels et génésiques au Canada et dans le monde. www.actioncanadashr.org/fr

Résumé des activités de 2023

Les membres de l'ACPPD sont dévoués à faire progresser les questions sur la santé et les droits sexuels et reproductifs au Canada et dans le monde. L'ACPPD joue un rôle crucial en défendant ces droits à la fois à Ottawa, sur la Colline du Parlement, et à l'étranger, dans les forums internationaux. Cette présence est particulièrement importante à une époque où ces questions font face à des menaces croissantes.

Leurs efforts sont essentiels pour influencer les politiques nationales, sensibiliser les élus et le gouvernement, et favoriser la collaboration lors de moments clés pour garantir le respect de ces droits fondamentaux. L'année dernière, les membres de l'ACPPD ont activement participé à des discussions clés dans des arènes nationales et internationales en organisant et en participant à divers événements, réunions et sessions stratégiques tout au long de 2022-2023. Les membres ont initié des conversations importantes, fait des déclarations à la Chambre, contribué à la production de connaissances en collaboration avec des chercheurs et académiques, participé au renforcement des capacités et assuré la coopération interparlementaire sur les questions de droits sexuels et reproductifs.

Voici quelques points saillants:

● Mobilisation pour la santé sexuelle

Quatre ans après l'engagement du Canada en faveur de la santé des femmes et des enfants lors de la conférence "Les femmes donnent la vie", et un an après l'annulation de l'arrêt *Roe v. Wade* par la Cour suprême des États-Unis, nous continuons de constater que la santé et les droits en matière de sexualité sont de plus en plus menacés dans le monde entier.

Dans ce contexte, en juin 2023, l'Initiative de planification future, une initiative conjointe d'Action Canada pour la santé et les droits sexuels, du Partenariat canadien pour la santé des femmes et des enfants (CanWaCH), de Coopération Canada, de Global Canada, d'Inter Pares et d'Oxfam Canada, a organisé un cocktail au cours duquel des organisations de la société civile et des représentants du gouvernement se sont réunis pour montrer leur engagement commun à garantir la santé et le bien-être de tous.

L'événement était parrainé par le CAPPD et a été marqué par des allocutions du Premier Ministre Trudeau, du Ministre Sajjan, Ministre du Développement international, et de Maliha Khan, présidente-directrice générale de Women Deliver. Des parlementaires, des sénateurs, des leaders communautaires et des représentants du gouvernement ont assisté à l'événement, faisant de cette soirée une véritable célébration de ce qui est possible lorsque nous nous unissons pour placer les domaines négligés de la santé sexuelle - la contraception, l'accès à l'avortement sans risque, l'éducation complète à la santé sexuelle et la défense des droits - au cœur du rôle du Canada dans le monde.

● Women Deliver

En juillet 2023, la Députée Leah Taylor Roy a représenté le CAPPD lors des dialogues parlementaires qui se sont déroulés dans le cadre de Women Deliver, le plus grand rassemblement multisectoriel visant à faire progresser l'égalité entre les hommes et les femmes. La conférence a réuni plus de 6 000 personnes à Kigali pour discuter de la solidarité pour des solutions durables en matière d'égalité des sexes. L'Alliance parlementaire mondiale pour la santé, les droits et le développement (APM) s'est tenue parallèlement à la conférence afin de permettre aux parlementaires de discuter des efforts déployés pour atteindre les objectifs de développement durable (ODD), en particulier dans les domaines de la santé et des droits de l'homme.

L'APG a réuni près de 50 parlementaires du monde entier pour discuter de questions et échanger des bonnes pratiques et des priorités stratégiques en matière d'égalité des sexes et de santé sexuelle et reproductive, partager les défis et les réussites auxquels les parlementaires sont confrontés dans l'exercice de leurs fonctions législatives, et étudier comment les agences de l'ONU peuvent aider les parlementaires à faciliter un processus législatif plus efficace, plus efficient et plus transparent dans leurs parlements respectifs.

Bien que les expériences aient été diverses, il y avait également de nombreux points communs concernant les défis à relever. L'importance de veiller non seulement à l'adoption de la législation, mais aussi à l'allocation des fonds et à l'application des réglementations a été soulevée. L'engagement en faveur de l'égalité entre les femmes et les hommes diffère d'un gouvernement à l'autre, mais tous les parlementaires présents ont fait preuve d'un engagement inébranlable à l'égard de cet objectif.

Women Deliver a également accueilli une forte délégation canadienne comprenant la Ministre du développement international, la Ministre de la condition féminine et de l'égalité des genres et la députée Arielle Kayabaga, membre de CAPPD.

Pour plus d'informations sur les principales conclusions de la conférence, [cliquez ici](#).

● Lancement du rapport sur l'état de la population mondiale 2023:

En novembre 2022, la population mondiale a dépassé les 8 milliards d'habitants. Notre famille humaine n'a jamais été aussi nombreuse.

Le rapport de cette année sur l'état de la population mondiale plaide en faveur d'un monde dans lequel chaque individu est libre de choisir son avenir reproductif - un monde dans lequel les pays construisent une résilience démographique en s'adaptant aux changements démographiques, plutôt qu'en tentant de les contrôler.

En l'honneur de la publication du rapport, Action Canada et l'UNFPA ont organisé un panel virtuel en février 2024, qui a exploré les causes et les conséquences des disparités raciales dans les soins de santé reproductive, en identifiant des stratégies efficaces pour éradiquer les inégalités et garantir des soins de santé de qualité pour tous. Cet événement a été sponsorisé par le CAPPD.

[Lire le rapport complet ici](#).

● **Semaine de la santé sexuelle:**

En février 2024, l'ACPPD a également célébré la Semaine de la santé sexuelle. La Semaine de la santé sexuelle est la campagne annuelle de santé publique d'Action Canada et, cette année, le thème était La santé sexuelle, c'est pour tout le monde. Nous avons tous une santé sexuelle. Et tout comme notre santé physique et mentale, la santé sexuelle est un aspect important de notre bien-être général.

Pour célébrer l'événement, les députées Leah Gazan et Leah Taylor Roy ainsi que la sénatrice Marilou McPhedran ont organisé un petit-déjeuner parlementaire au nom de la CAPPD. L'événement a permis de créer un espace pour établir des liens avec tous ceux qui travaillent à soutenir l'accès à la santé sexuelle, tant au Canada que dans le monde. Les coorganisateurs de l'événement ont partagé des idées sur leur travail et ont souligné l'importance de continuer à faire pression pour l'expansion de nos droits sexuels et reproductifs.

Plusieurs parlementaires ont également fait des déclarations sur la Semaine de la santé sexuelle, notamment la coprésidente de la CAPPD, le [Dre Hedy Fry](#), et la directrice de la CAPPD, la [députée Leah Gazan](#).

● **Commission de la condition de la femme (CSW):**

Du 11 au 22 mars 2024, des activistes et défenseurs de l'égalité et la justice entre les genres du monde entier se sont rendus à New York pour la réunion annuelle de la Commission de la condition de la femme (CSW) des Nations unies. Le thème de cette année portait sur la lutte contre la pauvreté et le renforcement du financement et des institutions dans une perspective de genre. Avec des centaines d'événements parallèles, des procédures officielles et une fin d'année passionnante pour l'adoption des conclusions agréées, la CSW 68 a mis en évidence le besoin d'un financement accru et de meilleure qualité pour les mouvements féministes et une demande urgente pour des mesures de financement mondiales plus équitables.

La coprésidente de la CAPPD, la sénatrice Marilou McPhedran, et la directrice de la CAPPD, la sénatrice Gigi Osler, étaient toutes deux présentes au sein de la délégation canadienne à la CSW.

[Pour en savoir plus sur les engagements des gouvernements à la CSW](#)

● **Conférence internationale des parlementaires sur la mise en œuvre du Programme d'action de la CIPD (IPCI):**

La [8^e Conférence internationale des parlementaires sur la mise en œuvre \(IPCI\)](#) du Programme d'action de la CIPD a eu lieu du 10 au 12 avril 2024 à Oslo, en Norvège. La conférence IPCI vise à promouvoir le dialogue entre les parlementaires de toutes les régions du monde sur la mise en œuvre du programme d'action révolutionnaire de la CIPD de 1994. L'IPCI est spécifiquement conçue pour générer un consensus politique mondial autour de la santé et des droits sexuels et reproductifs (SRHR), qui peut ensuite se traduire par des résultats nationaux tangibles en matière de politique, de financement et de responsabilité. Environ 300 participants ont été invités à assister à cette conférence, dont plus de 200 parlementaires de toutes les régions du monde, des représentants de groupes parlementaires nationaux, régionaux et mondiaux et des ONG.

La CAPPD était représentée par sa coprésidente, la sénatrice Marilou McPhedran, qui a pris part à la cérémonie de transfert de l'IPCI du Canada à la Norvège. Ses remarques ont constitué un rappel puissant et un symbole d'encouragement pour les parlementaires à réfléchir aux engagements pris à Ottawa en 2018, et à faire le point sur les progrès accomplis depuis lors dans le cadre du Programme d'action de la CIPD, alors qu'ils préparent l'ordre du jour pour l'avenir.

● **Conférence internationale sur la population et le développement (CIPD+30):**

L'IPCI a été suivie par la Commission des Nations unies sur la population et le développement du 29 avril au 3 mai 2024. Cette année a marqué les 30 ans de l'accord initial du Caire. Le processus d'examen des 30 ans (CIPD30) a été mené par de multiples acteurs, événements, dialogues et plateformes, engageant un éventail large et diversifié de parties prenantes, au-delà des processus intergouvernementaux formels, pour célébrer 30 ans de réalisations en matière de santé et de droits sexuels et reproductifs et une compréhension croissante de l'importance et de la signification d'un développement durable centré sur l'être humain. Elle a ouvert la voie à un nouvel engagement en faveur de l'agenda de la CIPD et au positionnement de la santé et des droits sexuels et reproductifs dans l'agenda du développement durable post-2030.

La sénatrice Gigi Osler a représenté la CAPPD à cette conférence de l'ONU et a été rejointe par la sénatrice Marilou McPhedran qui a également pris la parole lors d'une table ronde intitulée "La vie ou la mort est une décision politique", au cours de laquelle les parlementaires ont réfléchi à la conférence de l'IPCI et réaffirmé leur engagement en faveur des politiques de santé sexuelle et génésique.

Communications

L'ACPPD publie des bulletins d'information trimestriels et des mises à jour périodiques.

[Cliquez ici pour vous abonner au bulletin d'information de l'ACPPD.](#)